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Stine Egede 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at pålægge Naalakkersuisut at indarbejde i sit kommende 

forslag til ny lejelov, at de offentlige boligselskaber forpligtes til at informere kommende lejere, 

såfremt der de seneste 5 år har været konstateret problemer med skimmelsvamp i den lejlighed 

der tilbydes.  

(Medlem af Inatsisartut Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit)  

og 

Forslag til Inatsisartutbeslutning om, at pålægge Naalakkersuisut at indarbejde i sit kommende 

forslag til ny lejelov, at lejeren ved tildeling af personalebolig, kan sige nej til en lejlighed, hvor 

der har været konstateret skimmelsvamp inden for de seneste 5 år, uden at lejeren mister 

retten til at få anvist en anden bolig.   

(Medlem af Inatsisartut Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit)  

Inuit Ataqatigiit ønsker at takke Sofia Geisler Inuit Ataqatigiit for interessante forslag. 

Skimmelproblemerne her i landet stiger tilsyneladende. Vi hører om at blokke eller enkelte 

lejligheder må lukkes eller midlertidig lukkes som følge af skimmelsvamp angreb. Også 

administrationsbygninger, skoler og daginstitutioner m.v. bliver lukket eller lukkes midlertidigt. 

Der er nu gået en årrække siden vi overtog boligområdet fra staten. Mange boliger lukkes som 

følge af manglende løbende vedligehold og mange er blevet revet ned. Desværre bygges der ikke 

erstatninger for mange af disse. Boligmangelen i storbyerne er voksende. Dette sker som følge af, 

at stadigvæk flere og flere flytter ind til byerne, som medfører at mange byer og bygder oplever 

fald i befolkningen. 

Antallet af hjemløse stiger, især i storbyerne.  

Inuit Ataqatigiit ønsker at man vurderer de boliger der overdrages til kommunerne kritisk. For 

ingen kan stille spørgsmålstegn ved, at penge må følge med. Kommunerne som i forvejen har 

anstrengende økonomiske forhold, er ikke parate til at overtage en aldrende boligmasse.   



Nogle mennesker mærker intet til skimmelsvamp, mens andre reagerer endog hård på det. Vi ved 

at skimmelsvamp rammer mennesker med åndedrætsproblemer hård.   

Især børn og andre som lider af svagelighed udsættes for fare. 

I dag renoveres boliger der er blevet ramt af skimmelsvamp, hvorefter de udlejes påny. Lejerne 

orienteres ikke, at lejemålet tidligere er blevet ramt af skimmelsvamp. Vi tilslutter os 

forslagsstillerens begrundelse og forslaget. Vi mener at man ikke skal sætte folks sundhed i fare.  

Dette hvad angår punkt 45, som indeholder en forpligtelse til at informere kommende lejere, 

såfremt der de seneste 5 år har været konstateret problemer med skimmelsvamp i den lejlighed 

der tilbydes. Dette skal ske for at beskytte lejernes sundhed. Inuit Ataqatigiit tilslutter sig forslaget. 

Hvad angår punkt 122, så tilslutter vi os ligeledes forslaget. Her er der tale om, at lejeren ved 

tildeling af personalebolig, kan sige nej til en lejlighed, hvor der har været konstateret 

skimmelsvamp inden for de seneste 5 år, uden at lejeren mister retten til at få anvist en anden 

bolig. 

Vi begrunder dette ligeledes med de førnævnte begrundelser.  

Det er betænkeligt, at vi tidligere ikke har justeret gældende lov. Vi ved jo, at 

skimmelsvampsproblemerne har været udtalte i efterhånden flere år. 

Forslaget omhandler offentligt ejede udlejningsboliger og vil være et første skridt. Det næste vil så 

være private udlejningsboliger, hvor lejernes rettigheder skal styrkes.  

Vi ønsker at takke Sofia Geisler, Inuit Ataqatigiit igen for at tage spørgsmål op som vil gavne mange 

mennesker. 

Med disse bemærkninger henviser vi forslaget til behandling i Anlægsudvalget. 


